
سکونتگاه۶۰هزارسالهثبتجهانیمیشود؟

 شگفت انگیزترین دره تاریخی میزبان ارزیاب های یونسکو
وزارت  توســط  خرم آبــاد  دره  جهانــی  ثبــت 
با  صنایع دســتی  و  گردشــگری  میراث فرهنگی، 
ورود ارزیاب های یونســکو به لرســتان در مرحله 
جدیدی قرار گرفته اســت.دره خرم آباد به عنوان 
یکی از نخستین ســکونتگاه های بشری با قدمتی 
بیش از ۵۴ تا ۶۰هزار ســال محسوب می شود که 
ثبت جهانی آن با توجه به شــاخصه های تاریخی 
و طبیعی و پیگیری مســئولان اکنون در مرحله 
ارزیابی کارشناســان یونســکو قرار گرفته است.

هفت غار و پناهگاه صخــره ای، مجموعه تاریخی 
فلک الافلاک شــامل ســه پل »شکســته، گپ و 
حاجــی« همچنیــن باغ گلســتان به مســاحت 
۴۱۴هکتار و بیش از یکهزار و ۶۰۰هکتار با حرایم 
اطــراف، پرونده ثبت جهانی دره خرم آباد را در بر 
می گیرد.در دل این پرونده یک شــهر، ۲روستای 
شمالی و جنوبی، رودخانه خرم آباد، قلعه تاریخی 
فلک الافلاک، و ســه پــل تاریخی و بخشــی از 
فرهنگ، آیین و سنت های اســتان جای دارد.در 
این راســتا گام های بلندی در حوزه های مختلف 
برای ثبت جهانی دره تاریخی خرم آباد برداشــته 
شده است که اقدامات زیست محیطی و بهداشتی 
نیز شــامل آن هســتند.در کنار تلاش مسئولان 
کشــوری برای ثبت جهانی این پرونده، مسئولان 
اســتانی نیز در این خصوص کمر همت بسته اند، 
همین چند هفته گذشــته بود که مسئولان ارشد 
اســتانی و نماینده ولی فقیه در لرســتان بر لزوم 
انجام اقدامات هر چه ســریعتر برای مهیا شــدن 
شــرایط ثبت جهانی دره خرم آبــاد و همراهی و 
همگامی مردم در این مهم تاکید بسیار داشته اند.

این در حالی است که ســایر دستگاه ها نیز برای 
ثبت جهانی ایــن پرونده با میراث فرنگی همکاری 

بسار خوبی دارند.
مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
لرســتان در این باره می گوید: در راســتای ثبت 
جهانــی دره خرم آباد اقدامات زیســت محیطی و 
بهداشتی خوبی انجام شد و تنها در روستای پشته 
جزایری بخشی از اقدامات مورد نیاز انجام نگرفت 

که با جدیت در حال پیگیری است.
عطا حســن پور با بیان اینکه همه شــرایط برای 
ثبــت جهانــی دره خرم آباد به خوبی مهیا شــده 
اســت، می افزاید: از امروز ارزیابان یونســکو برای 
رصد اقدامات انجام شــده و بررســی های نهایی 
در خرم آبــاد حضور خواهند یافت که امید اســت 
نتیجه مثبت حاصل شــود و مطالبه به حق مردم 
این دیار برای ثبت جهانی سکونتگاه تاریخی خرم 

آباد محقق شود.
او می گویــد: نکتــه حائز اهمیــت در این پرونده 
این اســت که آیین گل مالی روز عاشــورا یکی از 
پیوســت های مهم فرهنگی ثبت این آثار است که 
هرساله در حریم قلعه فلک الافلاک برگزار می شود.

حســن پور ادامه می دهــد: باید همه دســت به 
دست هم بدهیم و شــهر را برای حضور ارزیابان 
بین المللی یونســکو و جلب نظر مثبت آن ها مهیا 
کنیم چراکه این استان علاوه بر غارهای هفتگانه و 
قلعه فلک الافلاک از جاذبه های گردشگری طبیعی 
و تاریخی فراوانی برخوردار اســت.در همین حال 
استاندار لرستان نیز اعتقاد دارد که با ثبت جهانی 
دره باســتانی خرم آباد فرهنــگ غنی ایران را به 

جهانیان نشان داده می شود.
ابوطالــب شــفقت می گویــد: ثبــت جهانی دره 
خرم آباد، نخســتین گام برای جهانی شدن است 
و بایــد بعد از آن برای معرفــی فرهنگ و تمدن 
ایرانی و اسلامی و آیین و رسوم قوم لر به جهانیان 

تلاش کنیم.
او بر نقش مهم مردم در ثبت دره و نگهداشت آن 
تاکید می کند و می افزاید: همراهی و پشــتیبانی 
مــردم در پاکیزگی، نظافت و حفظ زیبایی شــهر 

و حومه آن در نهایی شدن ثبت جهانی آن بسیار 
حائــز اهمیت اســت.از زمانی کــه موضوع ثبت 
جهانی در این اســتان مطرح شــد، ابتدا نام قلعه 
فلک الافلاک به گوش می رســید اما اکنون پرونده 

با نام »دره خرم آباد« تهیه شده است.
عطا حسن پور مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دســتی در این باره توضیح می دهد: ثبت 
جهانــی دره خرم آبــاد و قلعه فلک الافلاک، ثبت 
۱۷اثر دیگر را به دنبال دارد.او می گوید: مهمترین 
مســئله رونق اقتصاد گردشگری در استانی است 
که تاکنون ثبت جهانی نداشته است و از این قافله 
جا مانده اســت. اگر توریست خارجی به لرستان 
ســفر نمی کند و دلیل آن نبــود آثار ثبت جهانی 
است. اولین قدم این است که قلعه فلک الافلاک با 
این معماری منحصر به فرد و با پیشینه ای که در 
گذرگاه تاریخ دارد به دنیا معرفی می شود و مُبلغ 

آن یونسکوست.
او ادامه می دهد: ارزیابان یونســکو که به لرستان 
ســفر خواهند کــرد قطعا دیدارهایــی با مردم و 
انجمن های مردم نهاد، دانشگاهیان و دانشجویان 
خواهند داشت که آیا تمایل دارند این اثر به ثبت 
جهانی برسد و چرا این قلعه با تمام پتانسیل های 
تاریخی، مذهبــی، میهنی و فرهنگی تا الان ثبت 

نشده است؟
او با اشــاره به حضور ارزیابان یونســکو به منظور 
ثبت جهانــی دره خرم آبــاد اضافــه می کند: در 
راســتای ثبت دره خرم آباد تــا کنون اقداماتی از 
جمله راه اندازی موزه ســنگ، سفال، سکه و موزه 
پارینه ســنگی در قلعه فلک الافلاک، تکمیل راه 
دسترســی به قارهای پیش از تاریخ در لرســتان 
و تبدیــل آنها به قار مــوزه و لایروبی رودخانه ها 
انجام شده است.این همه در حالی است که  قائم 
مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور نیز هفته 
گذشته در سفر به لرستان با اشاره به تهیه پرونده 
ثبــت جهانی دره خرم آباد، گفت: ثبت جهانی دره 
خرم آباد و قلعه فلک الافلاک بــه مطالبه عمومی 

تبدیل شده است.
علی دارابــی در جریان بازدیــد از برخی غارهای 
هفتگانــه دره خرم آباد اظهار کــرد: موضوع ثبت 
جهانی دره خرم آباد امــروز به عنوان یک مطالبه 
عمومی در لرســتان و کشور مطرح است و سهمیه 
ایران بــرای طرح در کمیته میــراث جهانی برای 
سال آینده در کشور بلغارستان محسوب می شود.

او خاطر نشــان کرد: امروز با تلاش همه مسوولان 
استان و همت شــبانه روزی همکاران در اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی لرستان 
مشــکلات و موانع ثبت جهانی رفع می شود تا این 
فرصت مهم برای لرستان و کشور ایران تحقق یابد.

دارابی ثبت جهانی را فرصت مناسبی برای معرفی 
بیشتر داشته های تاریخی و فرهنگی کشورمان به 
جهان دانست و اظهار کرد: با ثبت جهانی دره خرم 
آباد، این اثر متعلق به همه آحاد جامعه بشری بوده 
و رابطه مســتقیم با اشتغال و گردشگری و جذب 
توریست در کشور دارد.حالا باید منتظر ماند و دید 
که نظر ارزیاب های یونســکو در این باره چیست؟ 
هرچند امیدها برای ثبت جهانی این پرونده بسیار 
زیاد اســت و همه انتظار دارنــد تا دره خرم آباد به 
عنوان اثر جدید ایران در یونسکو ثبت جهانی شود.

همدلی-علمنوینثابتکردهامروزهبرایرشدوموفقیتدرهر
رشتهای،بهمشاورهبامدیرانومتخصصانبازاریابینیازاست
امااغلبافرادیاگروههاییکهنیازمندمشاورهبرایارتقایکیفی
کارخودهستند،یادرانتخابخوددچاراشتباهوسردرگمی
میشوندیاازمشاورانغیرمتخصصیکمکمیگیرندکهآنها
رابهبیراههوورشکستگیمیرساند.بااینحالجایامیدواری
استکهطیسالهایگذشتهبحثمشاورهمدیریتدرکشور
مااهمیــتوجایگاهویژهایپیداکردهواکنونبســیاریاز
صاحبانبرندهاومشاغلفنیوصنعتی،فرهنگیوهنریبرای
دیدهشدنوکسبموفقیتدرکارخود،ازمشاورانمتخصص،
حرفهایوباتجربهبهرهمیبرند.یکیازچهرههایمطرحمشاوره
مدیریت،»علیرضازرگرانی«است؛جوانسیوپنجسالهایکه
دررشتهمدیریتدانشــگاهتهرانتحصیلکردهوباتاسیس
شــرکتیدرزمینهتحصیلاتخود،خیلیزودتوانستهبهنام
معتبرومعتمددراینعرصهتبدیلبشــود.زرگرانیدرحال
نگارشکتابیباموضوعبرندآرکیتایپهاســتکهمرجعو
راهنمایموثریدرهدایتصاحبانصنایعوبرندهاخواهدبود.

بهاینبهانه،باعلیرضازرگرانیبهگفتوگونشستیم.
***

درآغازبفرماییدچطورواردعرصهمشاورهمدیریتشدید؟
مساله ای که همیشه با آن دست وپنجه نرم می کردم این بود که خیلی از 
این شاخه به آن شاخه می پریدم و مورد انتقاد اطرافیانم قرار می گرفتم 
که چرا بر سر یک شاخسار نمی مانی؟!بنابراین تصمیم گرفتم شغلی پیدا 
کنم که از این شاخه به آن شاخه پریدن، بخشی از کارم باشد. دو گزینه 
داشتم، اول این که مستندساز بشوم، و راه دیگر که با توجه به تحصیلاتم 
نزدیک ترین راه بود، بحث مشاوره مدیریت بود.من اگر به سمت مشاور 
مدیریت می رفتم صاحب چندین شغل می شدم. پس راه دوم را انتخاب 
کردم. چند ســال پیش با چند نفر از دوستان شرکت مشاوره مدیریت 
تاسیس کردیم تا خودمان مستقل باشیم و آن را در قالب یک شخصیت 
حقوقی عرضه کنیم.ما شــرکت »کنگرو« )CanGrow( را تاسیس 
کردیم که همان کانگورو با خوانشی دیگر است.رسالت مان اینست که 
شرکت ها را رشد بدهیم، یعنی اگر اسم ما کنار مجموعه مدیریتی یک 

شرکت قرار بگیرد، دال بر تضمین رشد یک کسب وکار است.
رشــتهمشــاورهمدیریتپیشازآغازفعالیتشماچهقدر
شناختهشــدهبود؟آیاشرکتهاییکهبهآننیازدارند،بااین

رشتهآشناهستندیایکصنعتنواست؟
متاسفانه یا خوش بختانه این رشته در جهان یک صنعت نو است. برخلاف 
دیگر خدماتی که در جهان ارائه می شود و اولین مصرف کننده آن خدمات 
آمریکاســت،در زمینه مشاوره مدیریت مصرف کننده اصلی مشرق زمین 
است. آنهایی که تحت سیطره کمونیسم بودند، امروز شده اند تولیدکننده 
پروداکت هایی که من و شما استفاده می کنیم، اعم از چین،ویتنام و شوروی 
سابق که سبک تفکرشان، سبک کمونیستی سابق بوده و حالا امروز دچار 
چالشــی شده اند و باید با محصولات اروپایی و آمریکایی رقابت بکنند.به 
همین دلیل مصرف کننده اصلی مشاوره مدیریت، چینی ها،ویتنامی ها، 
هندی ها و روس ها هستند، چون آنها می خواهند یک تفکر رقابتی را در 
شرکت شان جاری بکنند که قبلًا وجود نداشته! اما در مورد ایران، مشاوره 
مدیریت دچار یک هرج ومرج است که ان شاالله تا چند سال دیگر مشخص 
می شــود دانه درشت ها و صاحبان نفوذ و قدرت در این رشته چه کسانی 
 )Business Coach( »هســتند.مثلًا من در واقع یک »بیزینس کوچ
هستم. ما هیچ وقت در جلسات بازاریابی خودمان نمی گوییم بیزینس کوچ 
هســتیم، چون آن چیزی که به عنوان بیزینس کوچ جا افتاده، شخصی 
است که هفته ای یک بار می آید و فریاد می زند »باید بیش تر بفروشید«! 
ولی ما همیشه ســعی کرده ایم سمت منطقی و علمی ماجرا را بگیریم. 
بحث انگیزشــی ماجرا فقط یک قسمت قضیه است اما همه چیز نیست.

همیشه دعوت می کنیم به این که قسم حضرت عباس را در کار و بیزینس 
کنار بگذارید و با منطق اقلیدُسی صحبت بکنیم، یعنی در هیات مدیره از 
منطق هایی استفاده بکنیم که پشتوانه علمی داشته باشد.برای این امر، 
یک مشــاور باید روزی سه ساعت مطالعه داشته باشد، وگرنه خیلی زود 

پیر شده و از کار کنار گذاشته می شود.
اززمانتاســیسشرکت،دراینزمینهرقیبهمداشتهاید؟با

رقباچطوربرخوردمیکنید؟
بله، رقیــب زیاد داریم اما به خاطر هرج ومرجی کــه در بازار ما حاکم 
است،کمی ســخت شــده که بدانیم رقیبان اصلی ما کدام شرکت ها 
هستند.با این حال رقیب خوب زیادی داریم و البته رقیب زرد هم داریم!

بیشترینرقبایشماحرفهایهستندیافِیکاند؟!
بیش ترشان کِیکند!)می خندد(،ولی گذشته از شوخی، رقیب فیک زیاد 
داریم.منتها این که بدانیم کدام رقبا خوب کار می کنند و کدام بد،سخت 
شده.متاســفانه بیش تر بازار دست رقبای زرد ماست که منجر به عدم 
رضایت مشــتریان و عدم اعتماد آنها به تمام این قشر شده.نگرانی ما 

اینست که در این دوران گذار، آبروی یک مشاور مدیریت حفظ بشود.
آیا می توان رقبای زرد را بی اعتبار و از بازار خارج کرد؟

اتفاقاً رســانه دســت آنهاســت.آنهایی که ابتکار عمــل دارند، همان 
شرکت های زرد هستند که با تهییج افکار مخاطب را به سمت خودشان 
جذب می کنند اما وقتی این پوســته زیبا را رد می کنید و به عمق آن 
می رسید، می بینید هیچ هسته مرکزی متفکری در آن نیست و باعث 
نارضایتی مخاطب می شود.البته تمام صنایع به این صورت بوده، یعنی 
اول خودرو آمده، بعد فرهنگِ اســتفاده از خودرو آمده!اول تلفن همراه 
آمده و بعد فرهنگ آن.الان ما در زمینه مشاوره مدیریت، همان وضعیت 

را داریم.زمان همه چیز را مشخص می کند.
شماکتابیبرایمعرفیوشناخترشتهمشاورهمدیریتتدوین

کردهاید.موضوعکتابچیست؟
هر کســی در بحث پژوهشی زمینه فعالیت خود،جایی را برای خودش 
انتخاب می کند تا نتیجه پژوهش هایش به آن سمت وسو هدایت بشود.

از آن جا که علاقه شخصی بنده به استراتژی های برند بود،این بحث به 
تاپیک اول مطالعاتی من تبدیل شده.در حال نگارش کتابی با موضوع 
برند آرکی تایپ هســتم که می توانم ادعا بکنم کتاب جدیدی در این 
حوزه است.در این مورد تا امروز فقط سه چهار عنوان کتاب نوشته اند اما 

همه آنها تئوری هستند.
برندآرکیتایپهادقیقاًچیســتندودرایــرانچطورعمل

میکنند؟
برند آرکی تایپ نیرویی است که می تواند هر مخاطبی را در یک لحظه 
تســخیر بکند.یونگ که مبدع برند »آرکی تایپ« است، می گوید فرض 
کنید در یک مهمانی هستید و آن جا بانویی را می بینید و در یک لحظه 
عاشق می شوید.این جا آرکی تایپ اتفاق افتاده!یعنی آرکی تایپ زیبایی 
آن زن، باعث شده در یک لحظه به او علاقه مند بشوید.اگر همین مثال 
را تعمیم بدهیم به مبحث برند، می بینیم که برخی برندها ما را تسخیر 
می کنند. همه چیزشان با هم جور است.شبیه به همان چیزی هستند 
که ما می خواهیم. وقتی می گوییم برند، منظورمان برندهای جهانی ست.

دیگر حواس مان به این نیست که در خود آمریکا با آن همه برند جهانی، 
 local(و لوکال برند )local business(تعداد زیادی لوکال بیزینس
brand( هم وجود دارند که ما اصلًا نمی شناســیم.بنابراین برندهای 
جهانی هستند که برند آرکی تایپ های خیلی قوی و غلیظی دارند.خیلی ها 
هنوز این راه را نرفته اند و نمی دانند باید چه کار بکنند.برند آرکی تایپ 
بــه قول مولانا یعنی بیا دکانِ وحدت شــو! مولانا می گوید:»مثنوی ما 
دکان وحدت اســت/هرچه غیر از آن ببینی آن بت اســت«،یعنی بیا 
دکان وحدت شــو،طوریکه مخاطب دچار سردرگمی نشود.برای مثال، 
شــما می خواهید تحقیق بکنید که من چطور آدمی هســتم. یک نفر 
می آید به شــما می گوید علی رضا صادق است.دومی می گوید علی رضا 
صادق است. اگر ســومی هم بگوید علی رضا صادق است،صداقت بنده 
در ذهن شــما تیک می خورد اما اگر اولی بگوید علی رضا صادق است، 
دومی بگوید دروغگوست و سومی بگوید خالی بندی هم می کند، شما 
دچار سردرگمی می شوید که علی رضا واقعاً چه شخصیتی دارد!حالا برند 
آرکی تایپ کاری می کند که همه بگویند علی رضا صادق است؛البته اگر 
قرار باشــد ما او را به عنوان یک فرد راستگو بشناسیم. تعریف دیگری 
هــم از برند داریم که می گوید»برند،گــره زدن عناصر بصری به اهداف 
استراتژیک سازمانی است.«چون بحث برندیگ با اصحاب رسانه و هنر 
هم در ارتباط است، می شود گفت کار نویی ست که هنوز جان نگرفته. 
بخصوص مبحث برند آرکی تایپ هنوز خیلی جای مطالعه دارد اما یکی 
از بخش های برند آرکی تایپ اینست که راجع به آن برند، قصه بگوییم.

بچه های مدیریت، قصه گویی را بلد نیستند.آنها کم گوی و گزیده گوی 
هســتند. ما قصه می گوییم تا مسائل پیچیده را برای مخاطبمان ساده 
بکنیم.قصه می گوییم که در این جریان، مسائل سنگین و ثقیل را با یک 
خط داستانی به سرمنزل مقصودی برسانیم که می خواهیم.در این مسیر 
اگر مدیران از بچه های ادبیات نمایشــی و کارگردانی برای قصه گویی 
برندشان الهام بگیرند و استفاده بکنند،می توانند به یک برند آرکی تایپ 
خوب برســند.مثلًا در ساختار ادبیات نمایشی، ساختارهای مستقیم و 
غیرمستقیم داریم. حالا بیایند در یک گروپ این ساختارها را پیدا بکنند 
و توسط کســی که ادبیات نمایشی خوانده، یکسری کارهای بصری و 
نوشتاری محتوایی را به صورت غیرمستقیم انجام بدهند.این اتفاقی ست 

که در برند آرکی تایپ می افتد.
درتالیفکتاب»برندآرکیتایپ«ازمنابعپژوهشیخاصیبهره

بردهایدومولفبودیدیاکاملاًنظریههایخودتانبوده؟
ســه سال است مشغول نگارش این کتاب هستم و در تالیف آن از سه 
کتاب انگلیسی استفاده کرده ام. علاوه بر آن،در کتاب »برند آرکی تایپ« 
اســاطیر یونان با کمک اطلاعاتی از چهار کتاب دیگر بررسی شده اند.

اگر مشغله ها و اهمال کاری های من را کنار بگذاریم،درگیر این دغدغه 
هستم که آرکی تایپ ها را پرُو کنیم روی شرکت هایی که به آنها مشاوره 
می دهیم.ناگهان در هر مرحله می بینیم یک فصل جدید باز می شــود.
البته کمال گرایی هم باعث شده نوشتن این کتاب کمی طولانی بشود.

با این حال امیدوارم نتیجه کار،کتاب خوبی باشد که هم به درد دوستان 
فعال در هنر بخورد و هم به کار دوستان رشته مدیریت بیاید.

گفتوگوبا»علیرضازرگرانی«بهبهانهنگارشکتابیدرباره»برندآرکیتایپها«

اگرهنرراتبدیلبهصنعتبکنید،موفقیتتانبیشترمیشود

میراث

مصر از کشف شمشیر فرعون رامسس دوم خبر داد
وزارت گردشــگری و آثار باســتانی مصر خبر داد 
که باستان شناســان در این کشور شمشیر فرعون 
رامسس دوم را کشــف کردند. وزارت گردشگری 
و آثــار باســتانی مصر در گزارشــی نوشــت که 
باستان شناســان در این کشــور شمشیر فرعون 
رامســس دوم را کشــف کردند. بر اســاس این 
گزارش، این شمشــیر در حین کاوش در منطقه 
بحیره در شمال مصر پیدا شد. یک هیئت باستان 
شناســی مصری به رهبری احمد سعید الحرادلی 
از شــورای عالی آثار باستانی تعدادی از سازه های 

نظامی دوران پادشاهی را کشف کردند.
گفته شده شمشیر بلند کشف شده از جنس برنز 
است. رامســس دوم یکی از قدرتمندترین فراعنه 

مصر باســتان بود. او که با نام رامســس کبیر نیز 
شناخته می شــود، سومین فرعون سلسله نوزدهم 
مصر بود و از ســال ۱۲۷۹ تا ۱۲۱۳ قبل از میلاد 

حکومت کرد.

موزه

آیاامواجتلفنهمراهسرطانمغزمیآورد؟
یــک مطالعه جدید درباره اینکه آیا امواج تلفن همراه 
موجب ســرطان مغز می شود به پاســخ های قطعی 
رسیده اســت.یک مطالعه جدید شامل ۱۱پژوهشگر 
از ۱۰کشــور ســرانجام می تواند بحث هــا در مورد 
امواج ســاطع شــده از تلفن همراه و ارتبــاط آن با 
ابتلا به ســرطان را تمام کند. رابطه بین اســتفاده از 
تلفــن   همراه و افزایش خطر ابتلا به ســرطان مغز، 
بحثی است که تقریباً به اندازه عمر پیدایش تلفن های 
همراه قدمت دارد. اکنون یک مطالعه بزرگ که توسط 
سازمان بهداشت جهانی انجام و به تازگی منتشر شده 

است، می تواند به این پرسش پاسخ دهد.
 علاوه بر این ایده کــه تلفن های همراه با خطر ابتلا 
به ســرطان مرتبط هستند، این واقعیت وجود داشت 
که سازمان بهداشت جهانی)WHO( به همراه آژانس 
بین المللی تحقیقات سرطان)IARC( در سال ۲۰۱۱ 
تشعشــعات تلفن همراه را به عنوان یک سرطان زای 
احتمالی برای انســان طبقه بندی کردند. سپس یک 
مطالعه روی جوندگان در ســال ۲۰۱۶ به این نتیجه 
رســید که تشعشعات ساطع شــده از این دستگاه ها 
باعث ایجاد سرطان در مغز و غدد فوق کلیوی موش ها 
می شود. با این حال در طول این سال ها، ارتباط بین 
تشعشــعات تلفن همراه و سرطان همیشه مبهم بوده 
اســت. اکنون سازمان بهداشــت جهانی یک مطالعه 
بزرگ منتشر کرده است که احتمالاً این ابهام را برای 
همیشــه برطرف خواهد کرد. این مطالعه که توسط 
محققــان آژانس حفاظت در برابر تشعشــع و ایمنی 
هسته ای استرالیا)ARPANSA( هدایت شد، بیش 
از ۵۰۰۰ مطالعه دیگر را بررســی کرد و ۶۳ مورد را 
که بین ســال های ۱۹۹۴ تا ۲۰۲۲ منتشر شده بود، 
در تجزیه و تحلیل نهایی خود نشــان داد. آنها به این 
نتیجه رســیدند که اگرچه استفاده از تلفن همراه در 
۲۰سال گذشــته به شــدت افزایش یافته است، اما 
افزایش مشــابهی در ابتلا به سرطان های مغز یا سایر 
سرطان های ســر و گردن، حتی در میان افرادی که 
بیش از ۱۰سال است از تلفن همراه استفاده می کنند، 
مشاهده نشده است. این مطالعه همچنین به بررسی 
قرار گرفتــن در معرض امواج رادیویــی از دکل های 
تلفن همراه و مشــاغلی که در آن افراد در محل کار 
در معرض تشعشعات فرکانس رادیویی بیشتری قرار 
می گیرنــد، پرداخت و باز هم هیچ ارتباطی با افزایش 

خطر ابتلا به سرطان پیدا نکرد.
مارک الوود،پروفسور افتخاری اپیدمیولوژی سرطان 
در دانشــگاه اوکلنــد که یکی از نویســندگان این 
مطالعه اســت، می گوید: این یک مــرور و تجزیه و 
تحلیل ترکیبی از مطالعات است که ارزیابی می کند 
آیا فرکانس های رادیویی خطر ابتلا به سرطان را در 
افراد افزایش می دهند یــا خیر. محققان می گویند 
این یافته ها منطقی اســت، چرا که با توجه به اینکه 
کاربران در آمریکا به طور متوسط حدود ۴ساعت و 
۳۷دقیقه در روز از تلفن همراه اســتفاده می کنند و 
داده های دیگر نیز نشان می دهند که در حال حاضر 
حدود ســه چهارم جمعیت جهان از این دستگاه ها 
استفاده می کنند، این استفاده گسترده از تلفن های 
همراه اگر تشعشــعاتی که ایجاد می کند سرطان زا 
باشــد، انتظار می رود که شــاهد افزایش چشمگیر 
ســرطان های مغز باشیم، اما اینطور نیست. در واقع 
محققــان می گویند میزان ابتلا به ســرطان مغز از 
سال ۱۹8۲ تاکنون کم و بیش ثابت مانده است.کن 
کاریپیدیس از اعضای این تیم پژوهشــی می گوید: 
 )IARC(وقتی آژانس بین المللی تحقیقات سرطان
قــرار گرفتن در معرض امــواج رادیویی را به عنوان 
یک سرطان زای احتمالی برای انسان در سال ۲۰۱۱ 
طبقه بندی کرد، عمدتاً بر اســاس شــواهد محدود 
از مطالعات مشــاهده ای انســانی بود، اما بر اساس 
مجموعه داده بسیار بزرگتری در مقایسه با آنچه که 
توسط IARC مورد بررســی قرار گرفته است که 
شــامل مطالعات جدیدتر و جامع تر نیز می شود، ما 
می توانیم از این نتیجه جدید مطمئن تر باشــیم که 
قرار گرفتن در معرض امواج رادیویی ناشی از فناوری 

بی سیم، خطری برای سلامت انسان ندارد.

 گوناگون

گفت و گو 

دریچه

امیدوار چنانم که کار بسته برآید
وصال چون به سر آمد فراق هم به سر آید
من از تو سیر نگردم و گر ترش کنی ابرو

جواب تلخ ز شیرین مقابل شکر آید
به رغم دشمنم ای دوست سایه ای به سر آور

که موش کور نخواهد که آفتاب برآید
گلم ز دست به دربرد روزگار مخالف

امید هست که خارم ز پای هم به درآید

جزئیات سعدی

  واقعیــت اینــه بعضیا یه کارو شــروع میکنن، 
صرفاً واسه اینکه نشه. از نشدنش بیشتر خوشحال 
میشن، حتی اگه خودشــون ندونن. اینطوری به 
خودشــون میگن تلاش کردم و نشد. دیگه دچار 
عذاب وجدان نمیشــن. اصن عاشــق اینن همون 
اول از یکی نظر بخوان و اون بگه: نکن، نمیشــه! 
و اینطوری حتی مجبور نیستن دیگه شروع کنن.

)Hesam(
 بچه هــا، دوســتی رو جدی بگیرین. دوســتی 
به این معنــا که تعهد متقابلی وجــود داره برای 
اهمیــت دادن به رنج همدیگه. درســته لزوماً قرار 
نیســت کاری برای هم بکنید ولــی برای این که 
از پا نیفتی، لازمه بدونی که یکی هست که براش 

رنجت مهمه. )مالک(
 حوالی ۲۲سالگی کم کم ایده های تغییر جهان 
رو می ذاری تو کارتن و درش رو چســب می زنی 
و می ندازی پشــت مشــتای انباری. تا ۲۵ تلاش 
می کنــی پیشــرفت کنی و بهتر بشــی و زندگی 
قشنگ تری بسازی و حدود ۲۶ یهو می بینی فردا 
باید 8 صبح سر کار باشی و بین کارمندای شرکت 

دانش بنیان پسر آقای خرپول زاده بلولی.)ظ(

مجازستان

روزنامه سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی صبح ایران
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